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 الـمستخلص 

هدفت الدراسة إلى قياس اتجاهات الصفوة الإعلامية السعودية نحو الدور الإخباري 

ورصد وتوصيف الآليات التي تعتمد عليها الصفوة الإعلامية السعودية  ،لصحافة المواطن

لتطبيق معايير المهنة بما يتفق مع طبيعة الدور الإخباري الذي ينتجه المواطن، واعتمدت 

مفردة من  (502)الدراسة على منهج المسح بالعينة، واختارت الباحثة عينة دراسة قوامها 

صحفية، إذاعية، تلفزيونية، إلكترونية خاصة بمواقع )عها الصفوة الإعلامية باختلاف أنوا

 (.الصحف

وخرجت الدراسة بمجموعة من المؤشرات العامة التي تخص علاقة الصفوة الإعلامية 

نحوها، فقد توصلت الدراسة إلى أن مواقع صحافة اتهم واتجاه ،السعودية بصحافة المواطن

ن النسبة الأكبر من المبحوثين إحيث  بحوثين،المواطن تتمتع بالمتابعة الدائمة من قبل الم

يعتمدون على المواقع الإخبارية الإلكترونية كمصدر من مصادر الحصول على الأخبار على 

 . شبكة الإنترنت

أهم الأشكال التي "( Facebook, My space)" وتصدرت شبكات التواصل الاجتماعي

واد الإخبارية على النسبة الأكبر من كما حظيت الم ن في صحافة المواطن،ويفضلها المبحوث

مما يؤكد على الدور الذي تلعبه صحافة المواطن  ؛ثم مقاطع الفيديو والصور متابعة المبحوثين،

 .كوسيط للمادة الإعلامية

ن من خلال صحافة والتي يتابعها المبحوث الإخباريةوأشارت النتائج إلى أكثر المضامين 

، كما أظهرت نتائج الدراسة قوة وإيجابية في الاتجاه نحو المواطن هي المضامين الاجتماعية

ويمكن إرجاع ذلك إلى عدم تلبية وسائل الإعلام التقليدية  ،صحافة المواطن على شبكة الإنترنت



إلى جانب  ،واستمرار خضوعها لسياسات معينة ،للاحتياجات اللازمة من الأخبار والمعلومات

 .الافتراضي الذي ساعد على نمو هذا النوع من الإعلامالتطور التكنولوجي الكبير والفضاء 
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Saudi media elite attitudes towards the 

news role of the citizen journalism 

The study aimed at measuring the attitudes of the Saudi media elites toward the 

news role of citizen journalism and monitoring and characterizing the mechanisms on 

which the Saudi media elites relied on the application of professional standards in 

accordance with the nature of the news role produced by the citizen. A sample of the 

study (205) was selected from media elite of different types (press, radio, television, 

electronic sites for newspapers(. 

The study found that citizen journalism sites are always followed by 

respondents. The majority of respondents rely on electronic news websites as a source 

of news on the media. World wide web. 

- The social media networks ("Facebook, My space") topped the most popular 

forms in the citizen's press. The news articles received the largest percentage of 

follow-up of the respondents, and then the video clips and pictures, which confirms 

the role played by citizen journalism as an intermediary for the media. 



The results indicated that the most important news content that the respondents 

follow through the citizen's media is the social implications. The results of the study 

also showed a strong and positive attitude toward citizen journalism on the internet. 

This can be attributed to the failure of the traditional media to meet the necessary 

needs of news and information, Along with the great technological development and 

virtual space that has helped the growth of this type of media. 

 


